
نماينده اهواز در مجلس شوراي اسلامي در حاشيه 
بازديد از بيمارس��تان س��ينا اظهار كرد: وضعيت 
بخش ها، كمبود پرس��نل، عدم توجه به پرسنل، 
عدم توج��ه به بيم��اران و رفتار و اخ��لاق برخي 
از پرس��نل درماني بسيار نامناس��ب است. جواد 
كاظم نسب الباجي،  عنوان كرد: سراسر بيمارستان 
سينا فرسوده است و حالت بيمارستان از استاندارد 
خارج شده است. رسيدگي به اين بيمارستان نياز 
به يك همت جمعي دارد.  وي اف��زود: اگر وزارت 
بهداش��ت كمك نكند و دانش��گاه علوم پزشكي 
جندي شاپور اهواز به طور مستقيم در رسيدگي 
به بيمارستان سينا وارد نش��ود، اين بيمارستان 
بايد تعطيل شود و تعطيلي آن قطعاً به ضرر مردم 
خواهد بود.  وي با اشاره به پيگيري فوت بيماران 
دياليزي بيمارستان سينا در هفته گذشته، اظهار 
كرد: هيئت كارشناسي از وزارت بهداشت جهت 
بررسي و انجام تحقيقات در خصوص فوت تعدادي 

از بيماران يك شنبه وارد اهواز خواهد شد. 
  وزير بهداشت بايد پاسخگو باشد

همچنين حميد نواصر، عضو ش��وراي شهر كوت 
عبدالله )مركز شهرستان كارون( كه در اين بازديد 
حضور داشت، اظهار كرد: در سال دوم شورا به همراه 
اعضاي شوراي شهر از بيمارستان سينا بازديد كرديم 
و گزارشي مصوب در خصوص وضعيت بيمارستان 
به رياست دانشگاه علوم پزشكي جندي شاپور اهواز 
ارائه داديم ولي هيچ جواب��ي دريافت نكرديم.  وي 
افزود: موضوع فوت بيماران دياليزي بيمارستان سينا 
بايد از سوي وزارت بهداشت پيگيري شود و شخص 
وزير بهداشت بايد پاسخگو باشد و در اين بيمارستان 
حضور پيدا كند زيرا موضوع جان چهار نفر در ميان 
است و حتي گفته مي شود كه بيمار ديگري نيز فوت 
شده است.  سخنگوي ش��وراي شهر كوت عبدالله 
گفت: مردم انتظار بس��ياري در خصوص بررس��ي 
اين موضوع دارند. مردم در ش��بكه هاي اجتماعي 

مي نويسند كه واكنش ها در حد تسليت نباشد و عملًا 
بايد هم رئيس دانشگاه علوم پزشكي جندي شاپور 

اهواز و هم وزير بهداشت پاسخگو باشند. 
   فوت به دليل مشكل دستگاه هاي دياليز

زرگاني، فرزند يكي از بيماران دياليزي فوت شده در 
هفته گذشته، در تشريح وقوع اين اتفاق اظهار كرد: 
پدر من 52 سال سن داشت، كاملاً هوشيار بود و تمام 
علائم حياتي او خوب بود ولي 8 ساعت پس از دياليز 
شدن به رحمت خدا رفت. چهار بيمار همزمان به 
سردخانه رفتند. چهار بيمار ديگر نيز اكنون در بخش 
آي سي يو بيمارستان بستري هستند.  وي با اشاره 
به روز حادثه افزود: در روز دوشنبه و در شيفت صبح 
كه ساعت 8 تا 11 است، جهت دياليز پدرم به بخش 
دياليز بيمارستان سينا مراجعه كرديم. در ابتدا گفتند 
مشكل آب در بخش وجود دارد و كمي صبر كنيد تا 
مشكل برطرف شود؛ پس از راه اندازي دستگاه ها و در 
فاصله اي كه براي كارت زدن )كارت بيمار دياليز( 

رفتم، بيمار من به دستگاه دياليز وصل شده بود.  وي 
ادامه داد: متوجه تغيير در سيستم دستگاه دياليز 
شدم، به مسئولان هم گفتم كه سيستم ايراد دارد و در 
حال تغيير است ولي قبول نكردند؛ اولين بيماري كه 
هوشياري خود را از دست داد جاسم مقدم بود كه روز 
جمعه خاكسپاري او انجام شد.  زرگاني با بيان اين كه 
علائم همگي افراد متوفي پيش از فوت به يك حالت 
بوده است، گفت: پلك هاي چشم ها زرد و بدن رو به 
كبودي بود.  وي در خصوص اين كه گفته مي شود 
اين چهار بيمار به دليل مسموميت غذاي توزيع شده 
از خارج از بيمارستان در بخش دياليز، فوت شده اند، 
عنوان كرد: اولين دليل بر رد اين موضوع اين است كه 
اين بيماران در هنگام دياليز نبايد غذا يا آب بخورند، 
از سوي ديگر در بخش دياليز دوربين وجود دارد و اگر 
كسي آن روز غذاي نذري در بخش توزيع كرده باشد، 
قابل مشاهده است.  زرگاني ادامه داد: هشت بيمار 
دياليزي اين بيمارستان با يك علايم دچار اين حالت 
شده اند. اگر يك دستگاه مشكل دارد پس چرا بيماران 
هفت دستگاه ديگر نيز دچار مشكل مي شوند؟ چرا 
افراد ديگري نيز دچار همان حالت شدند؟ چرا اكنون 
چهار بيمار ديگر دياليزي بستري هستند؟ خيلي 
چيزهاي ديگري در اين خصوص وج��ود دارد كه 
نمي توان آنها را گفت.  وي در خصوص بخش دياليز 
بيمارستان سينا اظهار كرد: 85 بيمار دياليزي از اين 
بخش استفاده مي كنند. در اين بخش هشت تخت و 
تنها يك دستگاه فشار سنج وجود دارد. در اين بخش 
زماني كه حال يك بيمار بد مي شود تنها يك دستگاه 

اكسيژن وجود دارد كه كلاهك ندارد. 
   اجازه ديدن بيمار را ندادند

مقدم، برادر آخرين بيمار دياليزي متوفي نيز گفت: 
روز دوشنبه دياليز انجام ش��د، روز سه شنبه براي 
انجام برخي آزمايش ها دوباره به بيمارستان مراجعه 
كرديم، قرار بود كه پس از دو ساعت جواب آزمايش 
را بگيرم ولي به من گفتند دستگاه خراب است. روز 
چهارش��نبه كه مراجعه كرديم گفتند بايد بيمار 
بستري شود و در ساعت 6 بعد از ظهر روز چهارشنبه 
در بخش آي س��ي يو بستري ش��د.  وي ادامه داد: 
چهارشنبه شب اجازه ديدن برادرم را به ما ندادند، 
تنها خواهرم از او بازديد كرد كه گفت دست او را به 
تخت بسته بودند؛ صبح بدون هيچ خبر قبلي وقتي 
به بيمارستان مراجعه كرديم متوجه شديم همه چيز 
تمام شده و به ما اعلام كردند كه او فوت شده است.  
در بازديد نمايندگان اهواز از بيمارستان سينا، هيچ  
كدام از مديران دانشگاه علوم پزشكي جندي شاپور 
اهواز و رئيس بيمارستان سينا حضور نداشتند و تنها 
مدير داخلي بيمارستان، نمايندگان اهواز و اعضاي 

شوراي شهر كوت عبدالله را همراهي كرد. 
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مشكل دستگاه هاي دياليز باعث جان باختن 4 بيمار در خوزستان شد
بيمارستان سيناي كارون، درمانگاه هم نيست

 اردبيلي ها نگران تكرار سريال تلخ 
دفن سيب زميني

با آغاز مرداد ماه زمان برداش�ت س�يب زميني در استان اردبيل فرا 
رسيده است. اكنون بيش از 14 هزار كشاورز در دشت اردبيل  مشغول 
برداشت محصولات كشاورزي به ويژه سيب زميني هستند و اردبيل 
جزو دو استان برتر در زمينه توليد اين محصول محسوب مي شود. 
با اين حال، كشاورزان اردبيلي هرس�ال بايد درگير تكرار قصه تلخ 
كاهش نرخ س�يب زميني باش�ند. آنها ب�ذر ه�زار و 500 توماني را 
مي خرند و در زمان برداشت بايد محصول خود را كيلويي كمتر از 500 
تومان بفروشند كه حتي هزينه هاي اوليه توليد را هم تأمين نمي كند. 

    
تكرار قصه تلخ قيمت پايين سيب زميني انگار براي كشاورزان اردبيل 
تمامي ندارد و باز هم با فرا رسيدن زمان برداشت اين محصول، كشاورزان 
پرتلاش درگي��ر اين موضوع ش��ده اند. به گفته عديل س��روي، رئيس 
سازمان جهاد كشاورزي استان اردبيل كش��ت محصول سيب زميني 
در اين استان در سال جاري با كاهش 10 درصدي رو به رو بوده است. 
طبق برنامه ريزي هاي انجام شده، جهاد كش��اورزي استان با همكاري 
كشاورزان منطقه كشت محصول سيب زميني را كاهش دادند تا سريال 
تلخ دفن كردن چندين تن سيب زميني در كشور باري ديگر كليد نخورد. 
اما با اين حال بازهم اردبيلي ها با معضل عدم توازن بين قيمت محصول 
توليد شده و نرخ تعيين شده براي فروش آن روبه رو هستند.  در اردبيل 
سالانه بيش از 700 هزار تن سيب زميني توليد مي شود. اين استان از 
لحاظ توليد سيب زميني باكيفيت و ميزان توليد بالا رتبه شاخص كشور 
را به خود اختصاص داده و كش��اورزان اردبيلي مهارت خاصي در توليد 
اين محصول دارند. با اين حال كش��اورزان از بي توجهي سازمان جهاد 
كشاورزي و مس��ئولان مربوطه نس��بت به اين امر گلايه دارند كه چرا 
متوليان توجهي به تأمين معيشت سيب زميني كاران ندارند.  كشاورزان 
در چند سال اخير موقع فروش محصول خود با مشكلات زيادي مواجه 
شده اند. آنها بذر سيب زميني را با قيمت بالا مي خرند و درعوض در زمان 
فروش سودي نصيبشان نمي شود چراكه نه تنها متوليان برنامه اي براي 
كمك به اين قشر ندارند، بلكه دلالان و سودجويان هم با خيال راحت 
و آزادانه مي توانند، زحمت چندماهه كش��اورزان را يك شبه به جيب 
بزنند. اين درحالي اس��ت كه اگر متوليان به موقع وارد ش��وند و دست 
كمك به سوي كشاورزان بگيرند و با انجام كارهاي لازم روند صادرات 
اين محصول را تس��هيل كنند، نه تنها صادرات غيرنفتي كش��ور رونق 
مي يابد، بلكه كشاورزان هم مي توانند، بالاخره نتيجه زحمت هايي كه 
كشيده اند را ببينند.  حسين پيرموذن رئيس اتاق بازرگاني استان اردبيل 
با اشاره به اينكه صادرات سيب زميني در اين استان گرفتار ركود شده 
است، مي گويد: » در حال حاضر آنطور كه بايد و شايد از صادركنندگان 
محصول سيب زميني در استان حمايت نمي شود كه اين تنها علل اصلي 
ركود صادرات اين محصول اس��تراتژيك در اس��تان محسوب مي شود 
كه بايد مسئولان امر به فكر باش��ند.« علاوه بر آنچه تاكنون گفته شد، 
هميشه پاي وجود صنايع تبديلي در بخش كشاورزي كشور لنگ مي زند. 
چراكه احداث كارخانه هاي صنايع تبديلي نه تنها مي تواند كمكي بزرگ 
در بخش اشتغالزايي بوميان منطقه باشد، بلكه مانعي بزرگ در مقابل 
فاسد شدن و از بين رفتن زحمت چندماهه كشاورزان محسوب مي شود. 
همچنين وجود چنين صنايعي در كشور بر ارزش محصولات توليدي نيز 
مي افزايد و راه را براي صادرات توليدات كشاورزي نيز هموارتر مي كند. 
اما با اين حال متوليان باز هم چشم هايشان را روي چنين قابليت هايي در 
استان هاي كشور به خصوص اردبيل مي بندند كه علاوه بر متضرر شدن 

كشاورزان، چرخش چرخ اقتصاد هم با مشكل روبه رو مي شود.

تا كي ديگران بايد جور زباله هاي ما را بكشند؟
گروهي مي ريزند و عده اي با تشكيل NGO و تشكل و سازمان مي روند 
كه جمع كنند. لباس مخصوص مي پوشند و شعاري هم براي خودشان 
انتخاب مي كنند. در اين ميان بعضي وقت ها هم رسانه ها را با خود همراه 

مي كنند تا بازتاب دهنده كارهايشان باشند. 
اين داستان زباله ها و آشغال هاي موجود در محيط زيست است. از كوه و 
دره ها بگيريد تا كنار رودخانه ها و لب ساحل و كويري كه صدايي ندارد تا 
ناله اش را به گوش كسي برساند.  متأسفانه ريختن زباله در تفريحگاه ها 
و گردشگاه ها به يك امر عادي تبديل شده است. انقدر عادي كه ديگر 
كسي شرم نمي كند پس از ساعت ها لذت بردن از طبيعت، ده ها كيلو 
زباله و پس��ماند خود را به راحتي در آنجا رها كند و با خيال آسوده به 
خانه و محل زندگي اش بازگردد.  با اينكه تك تك شهروندان از وجود 
آشغال هاي موجود در جنگل و رودخانه و كوه و دريا ناراضي اند و همه 
در جايگاه يك كارشناس از تأثيرات منفي اين مواد بر طبيعت و سلامت 
صحبت مي كنند، اما معلوم نيست چه كسي اين همه پسماند را برجاي 
مي گذارد و از طبيعت، زباله داني بزرگ و متعفن مي سازد.  البته در كنار 
اين زباله سازها، عده اي ديگر كارشان اين است كه هر چند هفته يكبار 
به كوه و دشت بزنند تا صدها كيلو پلاستيك و آشغال چيپس و پوست 
ميوه هاي همشهريانشان را كه قبل از آنها به آن نقاط رفته بودند جمع 
كنند. اينها كه معمولاً نام »دوستداران طبيعت« را روي خود مي گذارند، 
هر گونه گردش و لذت بردن از نقاط ديدني را بر خود حرام مي كنند تا 

يك روز دل انگيزشان را با جمع آوري زباله ها به شب برسانند. 
با اينكه هر قدم و حركت اين گروه قابل احترام و تقدير است، اما سؤال 
اينجاست كه چرا بايد عده اي بي فكر و خودخواه كاري كنند كه گروهي 
ديگر مجبور باشند زير كثيف آنها را پاك كنند. درست مثل بچه اي كه 
جايش را كثيف مي كند و منتظر مي ماند تا مادرش از راه برس��د و آن 
را تميز كند. هر چند كار بچه نيز مدت مشخصي دارد و بعد از كمتر از 
دو سال مي آموزد نبايد اين كار را ادامه بدهد چون خودش از مادرش 
خجالت مي كشد.  اما در كمال تأسف، زباله سازها كه سن و سال برايشان 
مهم نيست كارهايي مي كنند كه سال هاي سال هم نمي توان تأثيرات 

منفي آن را از ذهن بچه ها پاك كرد. 
به هرحال بايد نريختن زباله را به يك فرهن��گ تبديل كنيم. اين امر 
نيازمند تلاش بسيار از سوي مسئولان و همكاري بسيار از سوي مردم 
است.  با اين تعريف مي خواهيم تلنگري به يك رفتار ناشايست يا يك 
عادت و رسم غلط ديرينه بزنيم؛ عادتي كه سال ها مي گفتيم عواقبش 
دامان خودمان يا فرداي فرزندانمان را خواهد گرفت، اما امروز مي گوييم 
گرفته است.  به راستي اين چه رسم و عادتي است كه ما مردمان داريم؟ 
هميشه حق با ما است! عجيب نيس��ت؟ چگونه است كه من مي ريزم، 
وظيفه ديگري  است كه جمع كند! من خراب مي كنم، وظيفه ديگري 
 است كه بسازد! من سهل انگاري و اشتباه مي كنم، وظيفه ديگري  است 

كه اصلاح و ترميم كند و. . . 
اين نوع تفكر يكي از معضلات��ي كه به وضوح مي ت��وان بين مردمان، 
به خصوص جوانان كش��ور ديد . آنها بدون هيچ گونه فكر و احس��اس 
مسئوليتي نسبت به محيط و فضاي زيست، زباله سازي مي كنند، تنها 
با اين تفكر و عادت كه مي پندارد من مي ريزم، وظيفه شهرداري است 
كه جمع كند.  آيا وقتش نرسيده مثل بچه اي كه ماه ها جايش را كثيف 
مي كند و مادرش آن را مي شويد، كمي بزرگ ش��ويم و از اينكه كس 

ديگري جايمان را تميز كند، كمي خجالت بكشيم؟

 با  اختصاص اعتبار
 پروژه قطار شهري كرج به راه مي افتد  

معاون هماهنگي امور عمراني اس�تان     البرز
البرز  با اشاره به آخرين وضعيت روند 
 اجراي�ي پروژه قطار ش�هري ك�رج مدعي ش�د دولت ب�ه دنبال
برداش�تن مش�كلات از س�ر راه قط�ار ش�هري ك�رج اس�ت. 
هيربد معصومي گفت: دولت تلاش خود را در اين زمينه داشت و با اختصاص 
6 هزار ميليارد ريال توانست گره هاي عمراني بر سر راه پروژه قطارشهري كرج 
را بردارد.   وي افزود: اين مهم از سوي پيمانكار قطار شهري كرج مورد توجه 
قرار نگرفته و همه پول را به صورت نقد طلب مي كرد. وي ادامه داد: با شكايت 
پيمانكار قطار شهري كرج اكنون حكم دادگاه تجديد نظر استان البرز نيز 
اعلام شده و گويا اعتراضات استانداري البرز دراين زمينه پذيرفته شده است.  
معصومي گفت: امروز به جاي كار عمراني براي مردم در استان البرز فرافكني 
مي شود به طوري كه دو رام قطار شهري كرج اكنون معطل خطوط آن شده 
است.   معاون عمراني استاندار البرز گفت: براي اين دو رام قطار سالانه يك 
ميليارد و 200ميليون ريال اجاره داده مي شود كه بايد منافع مردم بيشتر 
با همكاري مدنظر قرار گيرد. معصومي افزود: اگر به جاي شكايت به مراجع 
قضايي خواسته به شوراي عالي ترافيك كشور رفته بود، زودتر نتيجه بخش 
مي شد و زمان از دس��ت نمي رفت.  وي ادامه داد: شهرداري كرج نيز 500 
ميليارد ريال اراضي در اختيار پيمانكاران قرار داد تا به صورت تهاتري و نقدي 

كار كنند، اما اين شكايت ها به جاي حل موضوع، مسير را زمان بر كرد. 

 اختصاص 200 ميليارد تسهيلات اشتغال 
به مناطق روستايي مركزي  

   مركزي 200 ميليارد ريال تسهيلات اشتغال در 
مناطق روس�تايي اس�تان مركزي در 
راستاي افزايش توليد و ايجاد اشتغال در روستاها تخصيص يافت. 
عزيز فيلي معاون عمراني استاندار مركزي با اعلام اين خبر گفت: معاونت 
توسعه رياست جمهوري در راستاي ارتقاي توليد و توسعه اشتغال پايدار در 
بخش ها و مناطق روستايي مبلغي را به عنوان تسهيلات در اختيار استان ها 
قرار داد. اين تسهيلات در راستاي اجراي پروژه ها در مناطق و بخش هاي 
روستايي است كه سهم استان مركزي مبلغ 200 ميليارد ريال است كه 15 
درصد سود اين منابع بين نهادهاي گوناگون تقسيم شده است.  وي با اشاره 
به تقسيم بندي سهم نهادها در سود اين تسهيلات گفت: 5 درصد سود اين 
تسهيلات از كمك هاي تأمين اعتباري استان، 5 درصد از طرف دفتر رياست 
جمهوري و 5 درصد ديگر از طرف بنياد علوي پرداخت مي شود.  فيلي در 
ادامه گفت: بانك عامل در اين طرح »بانك سينا« خواهد بود و با اين شكل و 
روند در اختيار قرارگرفتن تسهيلات به واحدها مي توانيم بگوييم كه همان 
روند وام هاي قرض الحسنه را دولت براي متقاضيان فراهم كرده است.  وي با 
اشاره به سهم استانداري در اين تسهيلات گفت: سهم استانداري مركزي در 
اين تسهيلات از محل فني و اعتباري مبلغ 10 ميليارد ريال است كه بايد اين 
سهم را هرچه سريع تر به حساب بانك عامل واريز كند چراكه دفتر رياست 

جمهوري و بنياد علوي هركدام سهم هاي خودشان را پرداخت كرده اند.
اقتص�اد  س�تاد 

هادي مؤمني راوندي
   گزارش2

مقاومتي هش�ت 
پروژه براي سازمان 
ميراث فرهنگي تدوين كرده كه توسعه گردشگري 
روس�تايي يكي از اين پروژه هاس�ت و مابقي در 
حوزه هاي ديگر قرار دارد. اين امر تأكيدي  است بر 
اهميت موضوع گردشگري در مناطق روستايي 
كشور. با اين اوصاف، درحالي كه چندي پيش دبير 
كميته ملي طبيعت گردي كشور خبر از افزايش 
اقامتگاه هاي بوم گردي در روس�تاهاي كشور از 
2۴2 اقامتگاه به 2 هزار مركز تا پايان برنامه ششم 
را داده ب�ود اما به نظر مي رس�د در اين زمينه در 
منطقه كاش�ان برنام�ه مدون�ي وجود ن�دارد. 

    
مقايسه  بين سه صنعت نفت، معدن و گردشگري 
مسير روش��ني را براي توجه به بخش مهم اقتصاد 
در حال حاضر نمايان مي كن��د.  در صنايع نفت و 
معدن منابع و ذخاير طبيعي را مي فروشيم اما در 
گردشگري خدمات را ارائه و به جاي فروش منابع، 
اش��تغال ايجاد مي كنيم. در اين ميان مردم روستا 
از منابع لايزالي بهره مند هس��تند ك��ه مي توانند 
از آن براي توس��عه پايدار روس��تاي خود استفاده 
و از اين طريق ي��ك زنجيره اش��تغالزايي و درآمد 
ايجاد كنند.  اين موضوع قابل مش��اهده است كه 
عوايد اقتصادي گردش��گري به بهبود رفاه محلي 
روستاهاي شهرستان ها كمك مي كند و البته در 
اين راه مشكلاتي نيز در پيش روي خواهد بود كه 
بايد سعي كرد آنها را بهبود بخشيد و پذيرفت كه 
اين مشكلات همه جا هس��ت و البته ناگفته نماند 
مشاركت محلي مردم منطقه، لازمه حل مشكلات 
گردشگري خصوصاً روستاهاي كاشان خواهد بود. 

  فرهنگ روستايي جاذبه گردشگري
به گفته كارشناس��ان براي پيش��رفت توريسم و 

گردش��گري در روس��تاهاي شهرس��تان باي��د 
برنامه ريزي صحيح مختص گردش��گري بومي و 
طبيعت گردي داشت. ظرفيت سنجي، استعداديابي 
و يافتن راه هاي اشتغا زايي از ابزار اين برنامه ريزي 
خواهد ب��ود، ايج��اد اقامتگاه ه��اي بوم گردي در 
شهرس��تان نيز يك��ي از اين ابزار ها اس��ت كه در 
كشور تجربه شده اس��ت.   با ايجاد اين اقامتگاه ها 
زمينه جذب و ماندگاري گردش��گران در مناطق 
روستايي فراهم مي ش��ود، اقامتگاه هايي كه افراد 
با لباس محلي آن منطقه از گردشگران پذيرايي و 
غذاهاي محلي و صنايع دستي مربوط به آن منطقه 
ارائه مي ش��ود.  اين تجربه نشان داده است كه هر 
كدام از اين اقامتگاه هاي بوم گردي توانس��ته اند 
دس��ت كم براي 12تا15 نفر اشتغال ايجاد كنند 
و در اين ميان اگر با ديد امنيت سرمايه گذاري در 
اين حوزه نگاه كنيم درمي يابيم كه اين اقامتگاه ها 

بدون هيچ كمكي از سوي دولت و با سرمايه اندك و 
شخصي ايجاد شده اند و البته نبايد فراموش كنيم، 
گردشگري كه به روستا مي آيد، زندگي روستايي، 
روستا و مردمش را به عنوان جاذبه دوست دارد، 
بنابراين در اين ميان نبايد كش��اورزي، فرهنگ 

بومي و زندگي روستايي از دست برود. 
  لزوم ارائه تسهيلات در تقويت بوم گردي

در همين راس��تا نماينده مردم كاش��ان و آران و 
بيدگل در مجلس شوراي اسلامي به لزوم استخدام 
دهيارها و تقويت ساختار دهياري ها به عنوان تنها 
دستگاه اجرايي در روستاها اشاره كرده و گفت: در 
صورت ارائه  لايحه اي توسط دولت، مجلس آمادگي 
همكاري در اي��ن خص��وص را دارد و نمايندگان 
مجلس مي توانند در اين رابط��ه طرحي را آماده 
و مصوب نمايند.  دكتر س��يد جواد ساداتي نژاد با 
تأكيد بر بوم گردي در روستاها ادامه داد: بوم گردي 

مي تواند باعث رش��د اقتصاد روس��تاهاي منطقه  
كاشان ش��ود كه با ارائه تسهيلات به دهياري ها و 
افراد علاقه مند دراين حوزه مي توان آن را تقويت 
و اجرا ك��رد.  وي همچنين به بح��ران كم آبي در 
دشت كاشان اشاره و تفكيك آب شرب و آب مورد 
نياز براي فضاي س��بز را امري ضروري دانس��ت.  
قائم مقام س��ازمان ش��هرداري ها و دهياري هاي 
كشور نيز با اش��اره به اينكه اكثر ش��هرداري ها و 
دهياري ها براي انجام پروژه هاي خود با مشكلات 
مالي مواجهند، گف��ت: اتكا به اعتب��ارات دولتي 
پاسخگوي اجراي پروژه ها نيست و شهرداري ها 
و دهياري ه��ا بايد با توجه ب��ه مزيت هاي منطقه 
خود در خصوص شناس��ايي و تأمين درآمدهاي 
پايدار برنامه ريزي نمايند.  خليل الله راحتي ضمن 
استقبال از پيشنهاد نماينده كاشان و آران و بيدگل 
در زمينه تقوي��ت بوم گردي در روس��تاها با ارائه 
تسهيلات به دهياري ها اظهار داشت: وجود مناطق 
كويري ك��ه داراي ظرفيت هاي مناس��بي براي 
توسعه گردشگري، بوم گردي و كويرگردي است 
سرمايه خوبي براي تأمين درآمدهاي پايدار براي 
شهرداري ها و دهياري هاي اين مناطق است.  وي 
بر برنامه ريزي براي ايجاد و توسعه زيرساخت هاي 
گردشگري در اين مناطق تأكيد نمود و آمادگي 
سازمان ش��هرداري ها و دهياري هاي كشور براي 
حمايت و كمك به اي��ن موضوع را اع��لام نمود.  
پرواضح است كه در امر گردشگري دستگاه هاي 
بيشماري دخيلند، نگاه ناهماهنگ در اين ارگان ها 
براي اين صنعت نامناسب است و تأثير معكوس 
خواهد داش��ت و در اين زمينه بايد با يك رويكرد 
حداكثري در رفتار مسئولانه و انعطاف مسئولانه، 
بوم گردي را توس��عه داد تا علاوه بر رشد اقتصاد 
روستايي منطقه كاش��ان، اقدام مؤثري در زمينه 

مهاجرت معكوس نيز برداشته شود. 

»بوم گردي« كليد بهبود اقتصاد روستايي كاشان
عوايد اقتصادي گردشگري به بهبود رفاه محلي روستاها كمك مي كند و مشاركت محلي را بالا مي برد

پس از ف�وت چه�ار بيم�ار دياليزي بيمارس�تان س�ينا شهرس�تان 
كارون، كه پ�س از انجام ديالي�ز در اي�ن بيمارس�تان در فاصله يكي 
دو روزه ب�ا علائم مش�ابه جان خ�ود را از دس�ت دادن�د، پيگيري ها 
جهت بررس�ي و مش�خص ش�دن علت مرگ اين بيماران آغاز ش�ده 

اس�ت. دو تن از نمايندگان اهواز به همراه اعضاي ش�وراي شهر كوت 
عبدالله و اعض�اي خانواده هاي بيم�اران متوف�ي و همچنين تعدادي 
از فع�الان اجتماعي، به منظور بررس�ي علت مرگ بيم�اران دياليزي 
شهرس�تان كارون، 9 م�رداد از بيمارس�تان س�ينا بازدي�د كردن�د. 

افزايش سرمايه گذاري براي توليد ميگو در هرمزگان  
مديركل اداره شيلات استان هرمزگان از سرمايه گذاري 5 ميليارد و نيم     هرمزگان
ميليون توماني در بخش تكثير پست لارو ميگو در اين استان خبر داد. 
سيد پرويز محبي با بيان اينكه س��الانه 7 هزار و 200 تن ميگوي پرورشي در هرمزگان توليد مي شود، 
گفت: در حال حاضر در استان 9 سايت آبزي پروري با قابليت 15 هزار تن توليد وجود دارد كه تا قبل از 
دولت يازدهم تعداد اين سايت ها برابر با پنج مورد بوده است.   وي همچنين با اشاره به اينكه هم اكنون 
چهار مزرعه پرورش در قفس وارد مرحله كاربردي شده است، افزود: همه اينها در كنار ظرفيت هاي ديگر 
از هرمزگان يك استان كليدي در حوزه شيلات و آبزيان ساخته است.  مديركل شيلات هرمزگان با بيان 
اينكه 40 درصد از مجموع توليد ميگوي پرورشي و 30 درصد از لارو توليدي در كشور مربوطه به هرمزگان 
است، ادامه داد: در حال حاضر 220 هزار تن توليد آبزيان داريم كه 33 هزار تن از آن نيز توليد مي شود.  
محبي ادامه داد: ظرفيت فانوس ماهيان در  آب هاي استان در حال حاضر به صورت بكر مانده و شيلات به 

طور مستقيم 35 و به صورت غير مستقيم 50 هزار نفر فرصت شغلي ايجاد كرده است.

ژاپني ها هدررفت آب خوانسار را كنترل مي كنند 
تفاهمنامه همكاري طرح كاهش آب بدون درآمد شهر خوانسار با حضور     اصفهان
معاون نظارت بر بهره برداري شركت مهندسي آب و فاضلاب كشور و 
مديرعامل آبفاي استان اصفهان و مدير دپارتمان مديريت آب شهري جايكاي ژاپن به امضا رسيد. 
اين تفاهمنامه براي اجرا بايد به تأييد دولت ژاپن نيز برسد تا دپارتمان دولتي جايكا بتواند اجراي طرح 
را به صورت رسمي آغاز كند.  بر اساس اين تفاهمنامه، طرف ژاپني متعهد شده است علاوه بر آموزش 
كاركنان صنعت آب و فاضلاب كشورمان در ژاپن يا ايران، تجهيزات لازم براي اجراي طرح كاهش آب 
بدون درآمد خوانسار را فراهم كرده و كارشناس��ان خود را به ايران اعزام كند.  در مراسم امضا و مبادله 
تفاهمنامه همكاري طرح كاهش آب بدون درآمد شهر خوانسار، دكتر حميدرضا تشيعي معاون نظارت بر 
بهره برداري شركت مهندسي آبفاي كشور گفت: اين طرح با هزينه دولت ژاپن و به درخواست آبفاي كشور 
در شهر خوانسار كه بالاترين ميزان هدررفت آب در كشور را دارد از بهار سال آينده آغاز مي شود.  وي از 

ايجاد مركز آموزش ملي طرح كاهش آب بدون درآمد در اصفهان توسط دپارتمان جايكا خبر داد.

محمدرضا هاديلو ميترا شهبازي

  چهارمحال و بختياري: مديركل كميت��ه امداد امام خميني )ره( 
اس��تان چهارمحال و بختياري گف��ت: 2 ه��زار و 330 نفرحامي طرح 
محس��نين در چهارمحال و بختياري وجود دارد. علي ملك پور با اشاره 
به اينكه در اين طرح حامياني براي كمك به چنين خانواده هايي جذب 
مي ش��وند، گفت: اين افراد سرپرس��تي يك يا چند خانواده نيازمند را 
عهده دار ب��وده و ماهانه كمك ه��اي نقدي و غيرنقدي خ��ود را به اين 
خانواده ها پرداخت مي كنند كه هم اكنون يك هزار و 783 نفراز فرزندان 
محسنين داراي حامي هستند و تعداد كل فرزندان محسنين 2 هزار و 
255نفر است كه 308 نفر از فرزندان محسنين بالاي 18 سال و هزار و 

947 نفر زير 18 سال هستند. 
  آذربايجان شرقي: رئيس سازمان جهادكشاورزي آذربايجان شرقي 

گفت: احياي شركت هاي تعاوني روستايي 
توسط دانش آموختگان كشاورزي، موجب 
ايجاد زمينه اشتغال پايدار و توليد راندمان 
محصولات كشاورزي در روستاها مي شود. 
كريم مهري بر لزوم پرداخت به موقع غرامت 
كشاورزان خس��ارت ديده توسط صندوق 
بيمه محصولات كش��اورزي تأكيد كرد و 

با بيان اينكه اج��راي اقتصاد مقاومتي و تأمين امني��ت غذايي مردم از 
اولويت هاي اصلي جهاد كشاورزي استان است، گفت: با توليد مناسب 
گندم در سال زراعي جاري در كشور، در مرز خودكفايي و خود اتكايي 

در اين زمينه قرار داريم. 
   ايلام: مدير كل حمل ونقل و پايانه هاي ايلام گفت: براي حمل ونقل 
زائران اربعين مرز مهران امسال بايد پاركينگ اتوبوس هاي بين شهري به 
صورت ويژه و مشخص ايجاد ش��ود. مهرداد جهاني با بيان اينكه تاكنون 
با تصميم اعضاي س��تاد اربعين پاركينگ ش��هرداري بين شهر و پايانه 
مرزي مهران به عنوان پاركينگ ناوگان اتوبوسي بين شهري براي اربعين 
مشخص شده اس��ت، افزود: اين مهم نقش تأثيرگذاري در ساماندهي و 

مديريت درست حمل ونقل زائران با اتوبوس هاي بين شهري دارد. 
  آذربايجان غربي: رحيم آق��ازاده مدير آبفاي چالدران با بيان اينكه 
در چهار ماهه نخست امسال، آب اس��تحصالي اين امور بيش از 7 درصد 
كاهش داشته كه در نتيجه مديريت و كاهش مصرف آب توسط مشتركين 
اين شهرستان محقق شده است، گفت: فرهنگ سازي و تبليغات مديريت 
مصرف، صدور اخطاريه به مشتركين پرمصرف در دوره هاي متوالي و اصلاح 

شبكه و كاهش هدررفت آب از جمله دلايل اين امر است. 
  بوشهر: در پي انتشار خبري مبني بر احداث جاده جديدي به نام كنار 
خيمه در پارك ملي نايبند در استان بوشهر، مديركل دفتر زيستگاه ها و 
امور مناطق سازمان حفاظت محيط زيست ضمن تكذيب اين خبر تأكيد 
كرد: به دنبال تخريب اين جاده در اثر بارندگي و سيل، ترميم آن در چند 
نقطه بدون هيچ گونه زيرسازي و تغيير در سيماي طبيعي محل اصلاح 
شده است. حميد گشتاسب ميگوني با اشاره به اينكه جاده كنارخيمه 
يك راه دسترسي به دريا است كه از قديم الايام و قبل از تشكيل منطقه 
حفاظت شده جهت امرار معاش مردم منطقه كه به صيد مشغول بودند، 
وجود داشته اس��ت، گفت: طي س��ال هاي اخير هيچ گونه جاده يا راه 

دسترسي جديدي در منطقه ايجاد نشده است. 
  زنجان: مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري استان 
زنجان گفت: در جلس��ه ثبت آثار تاريخي، 9 اثر غيرمنق��ول اعم از تپه و 
محوطه هاي تاريخي متعلق به شهرس��تان هاي خدابن��ده و ايجرود در 
فهرست ميراث ملي كشور به ثبت رسيد. يحيي رحمتي يادآور شد: قدمت 
محوطه ها و تپه هاي باستاني به عصر مس و سنگ � مفرغ قديم � آهن � 

دوره هاي اشكاني، دوره مياني اسلامي و متأخر بر مي گردد. 
  كهگيلويه و بويراحمد: مديرعامل شركت آب و فاضلاب روستايي 
كهگيلوي��ه و بويراحمد با بي��ان اينكه پروژه بزرگ آبرس��اني بابا كلان 
13روستا را در غالب 6146 نفر تحت پوشش خود قرار مي دهد، گفت: 
اين پروژه بزرگ گامي مهم در برخورداري روستاييان از آب سالم است. 
فيض اله پاسره تصريح كرد: در اين پروژه لوله گذاري خط انتقال و شبكه 

توزيع به طول 65 كيلومتر انجام خواهد شد.

سيداحمد مقدم موسوي
   گزارش يك


